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§ 1   

Val av justerare och dag för justering 

Ordföranden Jessica Jormtun (MP) öppnade mötet.  

 

Mötet ajournerades mellan klockan 18:05–19:15 för Öppet forum med 

frågestund för allmänheten.  

 

Mötesförhandlingarna återupptogs. Jessica Jormtun (MP) hälsade  

Emma Sabanac (S) och Anna Maria Sundmark (M) välkomna som 

nya ersättare i nämnden.  

 

Jessica Jormtun (MP) och Abit Dundar (L) utsågs att justera dagens 

protokoll. Justering sker 21 juni 2016. 

 

Dagordningen godkändes. 
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§ 2   

Jämställda vårdnadsutredningar 
Svar på medborgarförslag 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslaget. 

 

Ärendet 
I ett medborgarförslag föreslås att socialtjänstens familjerätt ska ta 

fram könsbaserad statistik om utfallet i de vårdnadsutredningar som 

genomförts de senast tre åren och i framtiden löpande varje år.  

Förvaltningen instämmer med förslagsställaren att det är av stor vikt 

att personal inom socialtjänsten har ett medvetet förhållningssätt kring 

sina personliga erfarenheter och värderingar och är uppmärksam på att 

dessa inte påverkar bedömningar av enskilda ärenden. Förvaltningens 

bedömning är dock att könsbaserad statistik inte skulle innebära något 

stöd till att utveckla familjerättens arbete. Att säkerställa att 

bedömningarna inte grundar sig på antaganden om kön, anser 

förvaltningen uppfylls genom att utöva en rättssäker 

myndighetsutövning. 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 25 maj 2016. 

Dnr 104-2016-1.2.4 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 



 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd Sammanträdesprotokoll 
16 juni 2016 

Blad 4 

 

  

§ 3   

Deltagande i Stockholms stads kvalitetsutmärkelse 2016 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner att  

Hägerstens gruppbostäder och gruppbostaden Broder Pehr deltar i 

Stockholms stads kvalitetsutmärkelse 2016. 

 

Ärendet 
Kvalitetsutmärkelsen är Stockholms stads årliga pris för att 

uppmärksamma och belöna framgångsrik verksamhetsutveckling 

inom staden. 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 23 maj 2016. 

Dnr 256-2016-1.2.1  

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 4   

Inventering av lämpliga platser för gatukonst 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande som svar på uppdraget att inventera lämpliga platser 

för gatukonstprojekt. 

 

Ärendet 
Stadsdelsnämnden har gett förvaltningen i uppdrag att inventera 

lämpliga platser för gatukonstprojekt. Inventeringen visar att den 

mark som nämnden har rådighet över i sammanhanget är befintlig 

parkmark. Den möjlighet som nämnden har när det gäller att skapa 

förutsättningar för olika gatukonstprojekt är att uppföra en öppen vägg 

på parkmark. Det medför uppskattningsvis en kostnad på omkring  

850 000 kronor plus driftkostnader på cirka 100 000 kronor om året. 

Stadsmiljöbudgeten är ansträngd och att belasta ekonomin med 

kostnader för en öppen vägg för graffitti skulle påverka andra 

angelägna behov. 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 27 maj 2016. 

Dnr 261-2016-5.2 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 5   

Årsrapport 2015  
för Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd 
Svar till Stadsrevisionen 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande och översänder det som svar till Stadsrevisionen. 

 

Ärendet 
Revisionskontorets årsrapport 2015 för Hägersten-Liljeholmens 

stadsdelsnämnd visar att verksamhetens ändamålsenlighet och 

ekonomi i allt väsentligt är tillfredsställande, att den interna kontrollen 

är tillräcklig samt att bokslut och räkenskaper är rättvisande. 

Nämnden delar revisionskontorets bedömningar i rapporten och 

arbetar med de utvecklingsområden som revisionen anger. 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 30 maj 2016. 

Dnr 197-2016-1.2.1 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

 

Särskilt uttalande och ersättaryttrande 
Abit Dundar m.fl. (L) och Lars Svärd m.fl. (M) anmälde ett särskilt 

uttalande. Hans Tjernström (C) och Pierre Frennesson (KD) anmälde 

ett ersättaryttrande. 

 

”Av årsrapporten 2015 framgår att andelen förskolelärare minskar, att 

nämnden inte når upp till kommunfullmäktiges mål om antalet 

förskolebarn per anställd samt att personalens bedömning av 

’förskolans förmåga att stödja barns lärande och utveckling’ har 

försämrats från föregående år. Den höga arbetsbelastningen har 

inneburit att biståndsbedömarna har prioriterat bort registrering av 

uppföljningen i DUR (Dokumentation, Utvärdering och Resultat), 

vilket medfört att nämnden inte uppfyller målen om andel enskilda 

som har fått stöd i enlighet med sitt beslut inom socialpsykiatrin. 

Andel personer med insatser inom socialpsykiatrin som är nöjda med 

hur utredningen av deras behov av stöd genomfördes har sjunkit sedan 

2014. Andelen uppnådda delmål inom socialpsykiatrin är även låg i 

förhållande till övriga stadsdelsnämnder.  

Sjukfrånvaron har ökat väsentligt under året dels avseende antal 

långtidssjukskrivna personer samt i procent. Per bokslut 2015 uppgår 

den totala sjukfrånvaron till 9,1 procent (7,7 procent år 2014) vilket är 
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väsentligt högre än stadens (4,4 procent) och nämndens årsmål  

(6,9 procent)  

Av rapporten framgår också att de tomma platserna inom 

äldreomsorgen är kostnadsdrivande och ledning och styrning bör 

utvecklas. 

Den rödgrönrosa majoriteten höjer skatten men har samtidigt problem 

med att finansiera kärnverksamheter som förskola, äldreomsorg och 

socialtjänst. Det ekonomiska läget är ansträngt. 

Det ansträngda ekonomiska läget ställer stora krav på 

stadsdelsnämnden att prioritera. Mindre angelägna satsningar och 

projekt måste få stå tillbaka för att värna kärnverksamheterna. Tyvärr 

har majoriteten visat sig ha svårt att göra sådana prioriteringar. 

Symbolprojekt och perifera satsningar har tillåtits tränga ut insatser 

som gör verklig skillnad för de barn, vuxna och äldre som behöver 

hjälp från staden. 

Att kombinera en ekonomi i balans med höga ambitioner i välfärden, 

utan skattehöjningar som hotar jobben och företagandet, är en svår 

uppgift.” 
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§ 6   

Personalsituationen inom socialtjänstens  
barn- och ungdomsvård 
Svar på skrivelse 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande som svar på skrivelse från Moderaterna. 

 

Ärendet 
I en skrivelse från Moderaterna i stadsdelsnämnden önskas svar på hur 

förvaltningen ser på ett stadscentralt ramavtal för bemanning av 

socialsekreterare samt hur förvaltningen ser på möjligheten till en 

stadsövergripande genomlysning av socialsekreterans arbetssituation, 

budgetunderskotten inom socialtjänsten och hur 

rekryteringsproblemen kan lösas. 

Stockholms stads handlingsplan för att förbättra arbetssituationen för 

socialsekreterare innebär en samordnad strategi för att den omfattande 

personalomsättningen ska stoppas, administrationen minskas och 

antalet ärenden per handläggare sänkas. Förvaltningen kommer att 

implementera handlingsplanen under 2016-2018 vilket bland annat 

förväntas ge effekt på personalrörligheten och därmed minska behovet 

av tillfälligt inhyrd personal. Förvaltningen kommer i enlighet med 

handlingsplanen att nogsamt följa upp socialsekreterarnas 

arbetssituation. 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 16 juni 2016. 

Dnr 171-2016-6 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 7   

Verksamhetsbidrag till Fenix 
Svar på skrivelse 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner tjänsteutlåtandet 

som svar på skrivelsen från Liberalerna, och Moderaterna samt 

ersättaryttrandet från Kristdemokraterna och Centerpartiet. 

 

Ärendet 
I en skrivelse från Liberalerna och Moderaterna i stadsdelsnämnden 

föreslås att nämnden uppdrar till förvaltningen att ge 

verksamhetsbidrag till Fenix om 250 000 kronor. Förvaltningen 

konstaterar att av nämndens beslut om verksamhetsbidrag till Fenix 

för 2016 är i enlighet med beslutade riktlinjer och att det inte finns 

utrymme för att finansiera ytterligare verksamhetsbidrag. 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 26 maj 2016. 

Dnr 250-2016-5.4 

 

Förslag till beslut 
Abit Dundar m.fl. (L) och Lars Svärd m.fl. (M) föreslog att ärendet 

skulle återremitteras. 

Jessica Jormtun m.fl. (MP) och Eva Fagerhem m.fl. (S) föreslog att 

ärendet skulle avgöras idag. 

Ordföranden ställde förslaget om återremiss mot att avgöra ärendet 

idag och fann att nämnden beslutat att avgöra ärendet idag. 

Jessica Jormtun m.fl. (MP) och Eva Fagerhem m.fl. (S) föreslog 

därefter att nämnden skulle besluta enligt förvaltningens förslag. 

Abit Dundar m.fl. (L) och Lars Svärd m.fl. (M) lade fram ett förslag 

och föreslog att nämnden skulle ställa sig bakom det. 

Ordföranden förklarade överläggningen avslutad. 

 

Beslutsgång 
Ordföranden ställde förvaltningens förslag mot förslaget från 

Liberalerna och Moderaterna och fann att nämnden beslutat enligt 

förvaltningens förslag. 

 

Omröstning 
Omröstning begärdes och verkställdes. 

Följande ordning för omröstning godkändes: Ja-röst för förvaltningens 

förslag och nej-röst för förslaget från Liberalerna och Moderaterna. 
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Jessica Jormtun (MP), Eva Fagerhem (S), Larsolof Blixt (S),  

Eleonor Eriksson (S), Malte Sigemalm (S), Johan Faxér (MP) och 

tjänstgörande ersättaren Bror Eriksson röstade ja. 

Abit Dundar (L), Lars Svärd (M), Anette Hellström (M),  

Tomas Tetzell (M), Tita Bergquist (M), Amanda Valentin (L)  

röstade nej.  

Nämnden röstade med 7 ja-röster mot 6 nej-röster. 

Ordföranden fann att nämnden beslutat enligt förvaltningens förslag. 

 

Reservation 
Abit Dundar m.fl. (L) och Lars Svärd m.fl. (M) reserverade sig mot 

förslaget till förmån för eget förslag. 

 

”1. Stadsdelsnämnden beslutar att bevilja Fenix med 250 000 kr för 

verksamhetsbidrag för 2016 ur demokratipotten eller övriga 

anslag. 

2.   Därutöver anföra följande: 

Fenix bollas mellan stolarna inom Stockholms stad. Tack vara den 

röd-gröna majoritetens sätt att hantera Fenix har det redan lett till 

konsekvenser för verksamheten. Föreningen och dess nyttjare är 

väldigt oroliga över situationen och bekymrade för hur det kommer att 

bli. 

Fenix kommer att bli tvungen att säga upp cirkelledare för verksamhet 

och det kommer att bli oerhört svårt att driva en såpass stor och 

komplex verksamhet utan ledare.  

Fenix är viktig för många människor med psykiska besvär. Fenix 

hjälper och leder många in i samhället för att bryta isoleringen och 

utanförskap. Det är skamligt att röd-gröna politiker inte lyssnar till de 

mest utsatta i vår stadsdel och på sikt kommer denna kortsiktiga 

besparing att bli en fördyring för stadsdelen och staden i sin helhet.” 

 

Ersättaryttrande 
Hans Tjernström (C) och Pierre Frennesson (KD) instämde med sitt 

ersättaryttrande i förslaget till beslut och reservation från Liberalerna 

och Moderaterna. 
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§ 8   

Utveckling av hemtjänst 
Yttrande till kommunstyrelsen 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner och överlämnar 

förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen till 

kommunstyrelsen. 

 

Ärendet 
Äldrenämnden har av kommunfullmäktige fått ett antal uppdrag om 

utveckling av hemtjänsten. Det övergripande målet har varit att öka 

den enskildes inflytande. Förvaltningen ställer sig positiv till 

äldreförvaltningens förslag till förändringar. En väl fungerande 

kommunikation mellan beställare och utförare är en viktig 

förutsättning för att den enskilde ska få en trygg och säker vård och 

omsorg i hemmet.  

Det är viktigt att systemstöden är trygga och säkra men också 

effektiva och enkla att hantera. Administrationen måste minimeras 

både för beställare och hemtjänstutförare, så att tid och resurser kan 

användas till brukarna i stället. System får inte bli ett hinder i 

samverkan mellan beställare och utförare, utan måste vara ett stöd för 

båda. 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 26 maj 2016. 

Dnr 164-2016-1.5.1 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

 

Särskilt uttalande 
Jessica Jormtun m.fl. (MP) och Eva Fagerhem m.fl. (S) anmälde ett 

särskilt uttalande. 

 

”Det överordnade målet för utvecklingsarbetet inom hemtjänsten är 

’att öka den enskildes inflytande, förbättra samverkan runt den 

enskildes behov samt att öka handlingsfriheten för 

hemtjänstpersonalen att tillmötesgå den enskildes dagsaktuella behov 

och önskemål kring utformningen av de beviljade insatserna’. Vi 

tycker att det är en bra målsättning för utvecklingen av hemtjänsten i 

Stockholm. Vi hade gärna sett en fördjupad utvärdering av valfrihets- 

och ersättningssystemet och en mer omfattande omvärldsanalys. Vi 

ser fram emot det fortsatta och fördjupade arbetet med att utveckla 

hemtjänsten i enlighet med rapportens utgångspunkter. 
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Under föregående majoritets styre ökade antalet privata aktörer inom 

hemtjänsten så pass att det blivit svårt för staden att samordna och 

följa upp verksamheten på ett bra sätt. De ytterligare krav som är 

föreslagna att ingå i ett nytt förfrågningsunderlag kommer troligen att 

minska antalet utförare, vilket är nödvändigt.” 

 

Särskilt uttalande 
Abit Dundar m.fl. (L) och Lars Svärd m.fl. (M) anmälde ett särskilt 

uttalande. 

 

”Vi kan konstatera att införandet av ramtid inom hemtjänsten i 

Stockholms stad är en positiv förändring. Vi ser dock med stor oro på 

de utökade kraven som kommer att ställas på utförarna vid  

LOV-upphandlingar och undrar om målet med dessa övriga 

förändringar som redogörs i äldreförvaltningens rapport verkligen 

syftar till att öka omsorgens kvalitet. För oss ser det snarare ut att 

syfta till att kraftigt begränsa antalet privata utförare och äventyra 

mångfalden inom hemtjänsten, i enlighet med ansvarigt borgarråds 

uttalade önskan.” 
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§ 9   

Tomträttsavgälder för flerbostadshus och småhus 
Yttrande till kommunstyrelsen 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner och överlämnar 

förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen till 

kommunstyrelsen. 

 

Ärendet 
Två remisser som föreslår ändring av tomrättsavgälder för 

flerbostadshus och småhus har inkommit till stadsdelsnämnden för 

yttrande. Stadsdelsförvaltningen berörs av frågan i de fall där 

förvaltningen hyr lokaler för sina verksamheter, exempelvis förskolor 

och gruppbostäder, i privata flerbostadshus upplåtna med tomträtt. Det 

är viktigt att förändringen av tomträttsavgälder inte påverkar dessa 

verksamheter på ett sätt som ekonomiskt äventyrar den fortsatta 

verksamheten i dessa fastigheter.    

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 27 maj 2016. 

Dnr 213-2016-1.5.1 och 212-2016-1.5.1 

 

Förslag till beslut 
Jessica Jormtun m.fl. (MP) och Eva Fagerhem m.fl. (S) föreslog att 

nämnden skulle besluta enligt förvaltningens förslag. 

Abit Dundar m.fl. (L) lade fram ett förslag och föreslog att nämnden 

skulle ställa sig bakom det. 

Lars Svärd m.fl. (M) lade fram ett förslag och föreslog att nämnden 

skulle ställa sig bakom det. 

Ordföranden förklarade överläggningen avslutad. 

 

Beslutsgång 
Ordföranden ställde förslagen mot varandra och fann att nämnden 

ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

 

Reservation 
Abit Dundar m.fl. (L) reserverade sig till förmån för eget förslag. 

”Att som svar på remiss anföra följande 

Stockholm är en dyr stad att bo i. Som en följd av bostadsbristen har 

priserna ökat dramatiskt. I tid när amorteringskrav kan komma att 

kombineras med rödgrönrosa skattehöjningar väljer majoriteten i 

Stockholm att gå fram med höjda tomträttsavgälder. Förslaget innebär 
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en chockhöjning av boendekostnaderna för personer som bor i småhus 

i de fall marken är upplåten med tomträtt.  

Stockholm stad ska inte bedrivas som ett bolag där lönsamheten ska 

tas ut på stockholmarnas boendekostnader. Att värdet på marken har 

ökat kraftigt är inte ett godtagbart argument för att chockhöja 

boendekostnaden runt om i staden. Det innebär en kraftig försämring 

av normalinkomsttagares ekonomi och gör det svårare för människor 

med normala inkomster att bo kvar.  

Tomträttsavgälderna är emellertid ett sätt för staden att finansiera 

viktiga samhällsfunktioner. Att tomträttsavgälderna höjs är i sig inte 

orimligt men det måste förstås i förhållande till bostadsinnehavares 

ekonomi.”   

 

Ersättaryttrande 
Pierre Frennesson (KD) instämde med sitt ersättaryttrande i förslaget 

till beslut och reservation från Liberalerna. 

 

Reservation 
Lars Svärd m.fl. (M) reserverade sig till förmån för eget förslag. 

”Att återremittera ärendet till exploateringskontoret för vidare 

beredning 

Att exploateringskontoret ska inhämta synpunkter från de som berörs 

av förslaget 

Att därutöver anföra 

En uppjustering av tomträttsavgälderna är motiverat med hänsyn till 

markvärdesstegringen och stadens finanser, men den måste ske mer 

gradvis än nu liggande förslag för att inte utgöra ett orimligt hårt slag 

mot människors hushållsekonomi. Höjningen måste således ske över 

ett längre tidsspann. Därtill ska staden erbjuda stockholmarna 

möjlighet till friköp av tomträttsmarken innan höjningen träder ikraft. 

Detta skulle innebära ett valalternativ för de enskilda samtidigt som 

det är en fortsatt sund ekonomisk politik för Stockholms stad. 

Stadens ekonomi riskerar att drabbas hårt av framtida ränteökningar 

eftersom den rödgrönrosa majoriteteten lånar en miljard i månaden. 

Det är orimligt att lägga bördan av denna lånefest på de stockholmare 

som även själva känner av räntehöjningar. Sammantaget riskerar 

Stockholmarnas köpkraft med en så pass hastig ökning av 

tomträttsavgälderna.  

Stockholmarna har redan drabbats hårt av den rödgrönrosa 

majoritetens dubbla skattehöjningar. Lägg därtill den rödgröna 

regeringens skattehöjningar så har det inneburit 20 000 kronor per år 
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mindre i plånboken för ett normalt hushåll i Stockholm. Föreliggande 

förslag skulle innebära ytterligare många tusen kronor i ökade 

kostnader för många stockholmare.” 

 

Ersättaryttrande 
Hans Tjernström (C) instämde med sitt ersättaryttrande i förslaget till 

beslut och reservation från Moderaterna. 
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§ 10   

Levande stadsmiljö under Stockholms broar 
Yttrande till kommunstyrelsen 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner och överlämnar 

förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen till 

kommunstyrelsen. 

 

Ärendet 
I en motion från Centerpartiet föreslås en mer levande stadsmiljö 

under Stockholms broar. Förvaltningen anses inte berörd av remissen, 

då förvaltningen i regel inte har någon rådighet över marken under 

större broar, och har därför inga synpunkter på förslagen. 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 27 maj 2016. Dnr 247-2016-1.5.1 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

 

Ersättaryttrande 
Hans Tjernström (C) anmälde ett ersättaryttrande. 

”Stockholm är en stad på vatten – och föga förvånande en stad med 

många broar. Vid dessa broar finns det brofästen som sällan nyttjas. 

Syftet med förslaget är att bättre ta tillvara ytan under stadens broar. 

Brofästen har ofta fördelen av att; det är tak över huvudet, det ofta är i 

anslutning till vatten samt att det är få grannar i direkt anslutning. Idag 

är detta ofta döda ytor som med rätt insatser kan förvandlas till 

levande platser, det är inte minst nattklubben Trädgården under 

Skanstullsbron ett träffande exempel på. Därför borde 

stadsdelsförvaltningen – trots att huvudansvaret ligger hos 

Trafikkontoret och andra förvaltningar – visa motionen lite större 

engagemang. Hägersten-Liljeholmen har god potential att bli 

testprojekt för idén med levande stadsmiljö under stadens broar.  

I stadsdelen finns Liljeholmsbron som har stora ytor där man 

exempelvis skulle kunna tänka sig containerbarer, loppmarknader, 

basketplaner, baseboll-burar eller pop-up studentbostäder. 

Om staden kan öka samverkan med privata markägare och 

näringsidkare finns många möjligheter. Det kan handla om att staden 

är generösare med tillstånd och subventionerar markhyran på 

platserna. Det kan bidra till att skapa en mer levande stad, trevligare 

stadsmiljö, samt stärka tryggheten och på sikt öka intäkterna till 

stadskassan.” 
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§ 11   

Skyskrapeprogram för Stockholm 
Yttrande till kommunstyrelsen 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner och överlämnar 

förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen till 

kommunstyrelsen. 

 

Ärendet 
I en motion från Centerpartiet föreslås att staden arbetar fram ett 

skyskrapeprogram. I Hägersten-Liljeholmens stadsdelsområde pågår 

ett flertal planeringsprocesser som prövar möjligheten att bygga högt, 

exempelvis på Telefonplan och längs Liljeholmskajen i. Dessa projekt 

har visat sig mindre lämpliga för förskoleverksamhet, eftersom det är 

svårt att få till tillräckligt stora, enhetliga och yteffektiva lokaler. 

Höga och täta miljöer bidrar också till att förskolegårdarna blir små, 

skuggiga och blåsiga. Det finns även risk för konflikter med de 

boende eftersom det är svårt att rymma både förskolegård och 

bostadsgård inom samma kvarter. 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 27 maj 2016. 

Dnr 253-2016-1.5.1 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

 

Ersättaryttrande 
Hans Tjernström (C) anmälde ett ersättaryttrande. 

”Bostadsbristen är en av Stockholms absolut största utmaningar och 

bromsar idag tillväxten i staden. För att råda bot på problemet behöver 

Stockholm ta steget och bygga flera skyskrapor i staden. Fördelen 

med att bygga på höjden är, utöver att det skapar fler bostäder, är att 

grönområden kan sparas. Bygger vi högt i kollektivtrafiknära områden 

kan vi skapa en tät stad där bilberoendet kan minska. Alternativet till 

att bygga på höjden är ofta att bygga på bredden. Det är att bygga för 

en stad där bilberoendet ökar. 

Det är välkommet att flera högre hus nu byggs i stadsdelen, 

exempelvis vid Årstadal. Centerpartiet vill också se att Tellus Towers 

blir verklighet och inte monteras ned av olika byråkratiska instanser. 

Tellus Towers skulle inte bara bidra till att skapa bostäder i 

stadsdelen, det skulle dessutom öka stadsdelens attraktionskraft. 

Stockholm behöver en modigare byggpolitik, Stockholm behöver ett 

Skyskrapeprogam.” 
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§ 12   

Granskningsyttrande för Telefonfabriken 1 
Designens hus 
Yttrande till stadsbyggnadskontoret 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner och överlämnar 

förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen till 

stadsbyggnadskontoret. 

 

Ärendet 
Stadsdelsnämndensvarade på ett samrådsförslag på detaljplanen för 

Telefonfabriken 1 (Designens hus) i Midsommarkransen den  

20 november 2014. Den 25 maj 2016 gick ett omarbetat förslag ut på 

granskning. Då det fortfarande råder oklarheter kring lokaliseringen 

av förskolan är det viktigt att förvaltningen även lämnar ett 

granskningsyttrande på denna detaljplan.  

I samrådsyttrandet påtalade förvaltningen att en tillfredställande 

lokalisering av förskola på fyra avdelningar ska garanteras i samråd 

med stadsdelsförvaltningen innan detaljplanen för Telefonfabriken 1 

antas. Då det var svårt att skapa tillfredställande förskolegårdar inom 

planområdet bestämdes, tillsammans med Vasakronan AB, att det 

genererade behovet av förskoleavdelningar skulle tillgodoses inom 

kvarterat Telefonstolpen. Vasakronan AB har nu sålt kvarteret 

Telefonstolpen till HSB och det är oklart om frågan omhändertas.  Det 

är mycket angeläget att denna fråga blir löst. Om förskolebehovet på 

fyra avdelningar inte kan tillgodoses inom kvarteret Telefonstolpen 

måste det tillgodoses inom planen för Telefonfabriken 1.  

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 26 maj 2016. 

Dnr 485-2014-1.5.3 

 

Förslag till beslut 
Malte Sigemalm (S) anmälde att han inte deltar i beslutet. 

Efter överläggning i ärendet fann ordföranden att det fanns ett förslag 

till beslut, förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 13   

Presentation av förskoleundersökningen 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger rapporten till 

handlingarna. 

 

Ärendet 
Stockholms stad genomför årligen en kvalitetsmätning i stadens 

förskolor. Årets undersökning visar att föräldrarna i stadsdelen även i 

år är nöjdare inom alla frågeområden. Andelen nöjda vårdnadshavare 

har ökat år från år. Stadsdelen resultat ligger nära medeltalen för 

staden resultat som helhet. 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 31 maj 2016. 

Dnr 260-2016-1.6 
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§ 14   

Protokoll från pensionärsrådet 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd har tagit del av 

pensionärsrådets synpunkter och lägger protokollet till handlingarna. 

 

Ärendet 
Anmäldes protokoll från pensionärsrådets sammanträde 7 juni 2016. 
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§ 15  

Protokoll från rådet för funktionshinderfrågor 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd har tagit del av rådet för 

funktionshinderfrågors synpunkter och lägger protokollet till 

handlingarna. 

 

Ärendet 
Anmäldes protokoll från rådet för funktionshinderfrågor 9 juni 2016. 
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§ 16   

Protokoll från förvaltningsgruppen 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger protokollet  

till handlingarna. 

 

Ärendet 
Anmäldes protokoll från förvaltningsgruppen 7 juni 2016. 
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§ 17   

Minnesanteckningar från Lokala BRÅ 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger minnesanteckningarna  

till handlingarna. 

 

Ärendet 
Anmäldes minnesanteckningar från Lokala drog- och 

brottsförebyggande rådet från 27 maj 2016. 
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§ 18   

Förteckning över inkomna skrivelser 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger anmälan till 

handlingarna. 

 

Ärendet 
Följande skrivelser anmäldes till stadsdelsnämnden: 

 
Upprätta en barnkonsekvensanalys inför planerad utbyggnad på 
Lövholmen 
(rubricerat som medborgarförslag) 

Inkom 13 maj 2016, dnr 243-2016-1.2.3 

Förvaltningens svar daterat 27maj 2016 bilades 

Översänds till stadsbyggnadskontoret. 

 
Förslag om hundrastgård vid förskolan Flyttfågeln  

(rubricerat som medborgarförslag) 

Inkom 11 maj 2016, dnr 246-2016-1.2.3 

Förvaltningens svar daterat 16 maj biläggs. 

 
Ombildning av hyresrätt till bostadsrätt  

(rubricerat som medborgarförslag) 

Inkom 21 maj 2016, dnr 257-2016-1.2.3 

Förvaltningens svar daterat 23 maj biläggs. 

 
Torget i Västertorp 

(rubricerat som medborgarförslag) 

Inkom 26 maj 2016, dnr 267-2016-1.2.3 

Översänt till Trafikkontoret 

 
Åtgärder för på gång- och cykelvägar 

(rubricerat som medborgarförslag) 

Inkom 27 maj 2016, dnr 272-2016-1.2.3 

Förvaltningens svar daterat 31 maj biläggs. 

Översänt till Trafikkontoret 

 
Förbättring av Fruängens centrum 

(rubricerat som medborgarförslag) 

Inkom 3 juni 2016, dnr 277-2016-1.2.3. 

Översänt till Trafikkontoret 
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Synpunkter på fördelning av verksamhetsbidrag,  
Föreningen Fenix  

(Verksamhetsbidrag till föreningen Fenix, svar på skrivelse,  

dnr 250-2016-5.4) 

Inkom från Föreningen Fenix, 13 juni 2016 

dnr 168-2016-1.2.3 

 
Förbättring av utrustning i utegym 

(rubricerat som medborgarförslag) 

In kom 14 juni 2016, dnr 303-2016-1.2.3 

Förvaltningen för en dialog med förslagsställaren 
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§ 19   

Anmälan av tjänstemannabeslut 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger sammanställningen av 

tjänstemannabeslut till handlingarna. 

 

Ärendet 
Anmäldes tjänstemannabeslut fattade enligt delegationsordningen. 

Dnr 1-2016-1.1 
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§ 20   

Nämndens och förvaltningens frågor 

Skrivelse för beredning om nedskräpning i stadsmiljön 
Lars Svärd m.fl. (M) lade fram en skrivelse för beredning om 

nedskräpning i stadsmiljön.  

Dnr 301-2016-3.2 

 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd överlämnar skrivelsen till 

förvaltningen för beredning. 

___________________ 

 

 
Skrivelse för beredning om åldringsbrott 
Lars Svärd m.fl. (M) med stöd av Eva Fagerhem m.fl. (S) lade fram 

en skrivelse för beredning om åldringsbrott. Dnr 302-2016-7 

 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd överlämnar skrivelsen till 

förvaltningen för beredning. 

___________________ 

 

 
Månadsrapport 

Lars Wennberg informerade om månadsrapporten för maj 2016,  

dnr 123-2016-1.2.1 

 

 
Balanslista över inkomna skrivelser från nämnden 

Anmäldes balanslista över inkomna skrivelser från nämnden. 
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§ 21  

Nedläggning av faderskapsutredning  
enligt 2 kap. 7 § föräldrabalken (FB) 
 

Sekretess enligt 26 kap. 1 § offentlighets- och sekretesslag (OSL) 

_______________ 

 

 

§ 22 

Överflyttning av vårdnad till särskilt förordnade 
vårdnadshavare enligt 6 kap. 8 § FB 

Sekretess enligt 26 kap. 1 § OSL 

_______________ 

 

 

§ 23-26 

Yttrande över ansökan om adoption enligt 4 kap. 10 § FB 

Sekretess enligt 26 kap. 1 § OSL 

_______________ 
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§ 27  

Anmälan av sociala delegationens protokoll 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger protokollet till 

handlingarna. 

 
Ärendet 
Anmäldes sociala delegationens protokoll från 2 juni och 7 juni 2016. 

 


